
שיעור ראשון בגאולה

הוכחה מוחשית

הגיע אלי יהודי שקרא את החוברת "אהבת ישראל 
במסירות נפש" והוא מספר לי:

"שמע הרב, מאוד התחברתי עם הדברים שכתובים 
שם. זה נראה כל כך ברור שאם תִּרְבֶּה אהבת ישראל 
בעולם – אנחנו בדרך אל הגאולה. אבל במחשבה 

מאוד  שזה  חשבתי  שנייה 
תמים לחשוב שפתאום תהיה 
ישראל בתוך כל  כאן אהבת 
המריבות האלה. הקיטוב ברחוב 
היה מורגש באוויר ממש, והיה 
נראה שאין שום צל צלו של סיכוי 
שתהיה פה פעם אחדות ושיהיה 
פה שלום. הרב אמר להתפלל, 
אבל אני הרגשתי בתוך תוכי 
שאין טעם אפילו להתפלל, מה 
כבר יכול לקרות כדי שהמצב 
הזה ישתנה, המלחמה אבודה...

"למפרע אני, מבין שטעיתי. זה 
היה חוסר אמונה משווע.

איך  לכולנו  הוכיח  ה'  "הנה 
בין רגע. אותו שמחת תורה  דברים משתנים 

שינה את כל המצב מן הקצה אל הקצה, מי היה 
מעלה על דעתו שכך ישתנה הכול?" מספר אותו יהודי 
ומוסיף: "קיבלתי הוכחה מוחשית לכך שאם ה' רוצה 
הוא יכול לעשות הכול, ולכן אסור לעולם להתייאש 
מן התפילה. ואולי אם היינו מתפללים יותר, היינו זוכים 
שהשלום והאהבה יגיעו לעם ישראל ביותר רחמים 

ובפחות הרוגים..."

ונכון, זה מאוד קשה להתפלל כאשר לא רואים שום 

סיכוי. אבל זו בדיוק האמונה. כאן נבחנת האמונה. 
האמונה אומרת שתפילה משנה הטבע. אפילו חרב 
חדה מונחת על צווארו אל ימנע עצמו מן הרחמים. 
גם אם אתה לא רואה שום אפשרות בדרך הטבע, 
ואפילו אם אתה יודע ברוח הקודש שהמציאות לא 
תשתנה – גם אז תעשה את שלך ותתפלל. ה' הוא 

כול יכול ואין מעצור לה' להושיע. זו האמונה.

לכן אנחנו לא צריכים הוכחות 
לכך שה' יכול לעשות אחדות 
את  לקרב  כדי  ישראל  בעם 
הגאולה, אנחנו פשוט צריכים 
לצעוק לה' בלי שום חשבון: אתה 
כול יכול, תעשה מה שתעשה 
ברחמים כדי לשים שלום בינינו 

ולגאול אותנו במהרה.

משה רבינו לא רוצה 
גאולה?!

וזה השיעור הראשון שמקבל 
משה רבינו לפני הגאולה של 
עם ישראל. למה משה מתווכח 
עם ה' ולא רוצה ללכת לגאול 
את ישראל? וכי הוא לא היה חפץ 
בגאולתם? וכי הוא לא היה מצטער בצרתם ומתפלל 
עליהם יום ולילה? ודאי שכן! אז למה הוא לא רוצה 

ללכת?

זה לא רק בגלל העוונה של משה, אלא היו לו טענות 
רציניות: "והן לא יאמינו לי ולא ישמעו בקולי". רבי נתן 
מברסלב מבאר זאת בספרו ליקוטי הלכות ואומר 
שמשה ידע שגאולה זה לא רק לצאת ממצריים, אלא 
גאולה זה לקבל דעת אמתית, לקבל אמונה. והוא ידע 
שבני ישראל עדיין לא ראויים לגאולה ולא ניתן להכניס 

בהם את הדעת האמתית, הם עוד לא מוכנים – אם כך, 
אין סיכוי לגאולה, אז מה הטעם ללכת...?

והאם משה רבינו צדק? במציאות הוא בוודאי צדק. 
התורה בעצמה מעידה על כך: "ולא שמעו אל משה 

מקוצר רוח ומעבודה קשה".

אבל, בורא עולם חשב אחרת. ומה ההסבר של בורא 
עולם? הרי אם משה רבינו יודע שהמציאות היא שבני 
ישראל לא ראויים עדיין לגאולה – קל וחומר בן בנו של 
קל וחומר שהקדוש ברוך הוא יודע. אז מה הטענה? 

למה לגאול את עם ישראל?

הטענה כתובה בפרשה שלנו: "ואני שמעתי את נאקת 
בני ישראל ואזכור את בריתי" – בורא עולם אומר: 
הכול נכון, הם לא ראויים, וגם הזמן של הגאולה עוד 
לא הגיע, אבל הם צועקים! הם מתפללים! ולא סתם 
צעקה אלא צעקה מכל הלב, אז אני לא עושה שום 
חשבון ואני לא בודק אם הם ראויים או לא, ואני מדלג 

על הקץ, וגואל אותם.

צועקים בלי חשבון

זו לא היסטוריה. זו תורה. והתורה מוֹרָה אותנו מה 
לעשות היום. ועיקר המסקנה מהדברים היא לחזק 
אותנו היום לצעוק על הגאולה. אסור לנו לעשות חשבון 
אם יש סיכוי או אם אין סיכוי, אם עם ישראל ראויים או 
לא. רק לצעוק. כי אם צועקים נגאלים. אם מתפללים 
ומבקשים גאולה מקרב הלב, ה' לא מסתכל על שום 
דבר ויש לו את הדרכים שלו לגאול את עם ישראל מיד.

ורבי נתן בעצמו מוציא את המסקנה הזאת ואומר 
שהדברים קל וחומר: אם בגאולה הראשונה שזמן 
הגאולה עדיין לא הגיע – בזכות הצעקה ה' שמע נאקתם 
וגאל אותם; כל שכן אנחנו שכבר כלו כל הקיצין, כל שכן 
שאם נצעק כראוי שה' יגאל אותנו ברחמים במהרה.

ובימינו צריכים להוסיף עוד "כל שכן" אז בני ישראל 
לא היו ראויים לגאולה, אבל היום בני ישראל כולם 

מאמר ראש הישיבה
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למה משה לא 
רוצה ללכת 
לגאול את 

ישראל?
וכי הוא לא היה 
חפץ בגאולתם? 
וכי הוא לא היה 
מצטער בצרתם? 

ודאי שכן!



שאלות שנשאלו בקו ההלכה

אני אוהב מאד לעשות התעמלות, ויש לי מכשירי 

כושר בבית לחזק את השרירים וכדומה, האם מותר 

לי לעשות התעמלות בשבת?

עיקר האיסור לעשות התעמלות בשבת מופיע 
בשלחן ערוך )סימן שכ”ח סעיף מ”ב(, ושם מבואר 

שהסיבה לאסור הוא באופן שמתכוון 
מכל  לרפואה,  כן  ועושה  להזיע 

מקום אם עושה כן כי מתענג 
מכך מותר. שלחן ערוך סימן ש”א 
סעיף ב’. ולכן במקום שעושה כן 

כדי לשמור על כושר גופני ואין 
כוונתו להזיע מותר להתעמל אף 

שמתעמל על ידי כלים כגון קפיצים 
ומשקולות וכדומה. אור לציון )חלק ב’ פרק 

ל”ו הלכה י”ב(. והגרש”ז אויערבך התיר לעשות 

כן רק לצורך חולה חלש שזקוק לחזק את 
שריריו. )שלחן שלמה סימן שכ”ח סעיף ס”ו בהערות(. 

יצאתי מהשירותים ולא בירכתי ברכת “אשר יצר” 

עד מתי אני יכול עדיין לברך ברכה זו?

יכול לברך עד שבעים ושתיים דקות אחרי שיצא מבית 
הכיסא, ובתנאי שאינו צריך לנקביו שוב, אבל אם צריך 

כעת לנקביו חייב להיכנס לבית הכיסא ורק לאחר מכן 
יברך אשר יצר. הליכות עולם )חלק א’ פרשת ויצא אות ד’(.

אשה הרגילה להניק את בנה בלילה ומתוך כך יש 

לה תחושת צמא גדולה ורוצה לשתות מבקבוק 

מים שליד המיטה, האם צריכה ליטול ידיים 

לפני כן?

יכולה  הדבר  עליה  קשה  אם 
לשפשף את ידיה בבגדים ולברך 
על המים ולשתות. אור לציון )חלק 
ב’ פרק א’ אות ח’( על פי השלחן 

ערוך )סימן ד’ סעיף כ”ג(.

ילד קטן פחות מבר מצווה 

שרגיל להתפלל שלש תפילות 

תפילה  החסיר  אחד  וביום  ביום, 

מסיבה כל שהיא, האם צריך לעשות תפילת 

תשלומין, או שבילד קטן אין דין תשלומין?

כשם שיש דין באדם גדול שאם הפסיד תפילה צריך 
להתפלל תפילת תשלומין, )שלחן ערוך סימן ק”ח( כך יש 
דין לחנך ילד קטן שאם שכח תפילה שיתפלל בתפילה 
הבאה פעמיים ויעשה תשלומין לתפילה שהחסיר. 
הגרי”ש אלישיב )תפילה כהלכתבה פרק א’ סעיף י”ג( והגר”ח 

קנייבסקי )דרך שיחה חלק א’ עמ’ ע”ז(.

הפסדתי תפילת שחרית באופן שאני צריך להתפלל 

תשלומין, האם אני יכול לעלות חזן למנחה וכך 

לכוון שחזרת הש”ץ תיחשב כתפילת תשלומין?

יכול לעשות כן. )משנה ברורה סימן ק”ח סעיף קטן ד’( וגם 
בתפילת שחרית יכול לעשות כן אף שיש בה ברכת 
כהנים יכול להשלים על ידה את תפילת ערבית שהפסיד 
ואין ברכת כהנים נחשבת להפסק. שו”ת שואל ומשיב 

)מהדו”ת חלק ד’ סי’ ס”ח(.

אני מעוכב זיווג ושמעתי מחבר שישנה סגולה 

ללכת לכותל המערבי במשך ארבעים יום ולהתפלל, 

האם יש מקור לסגולה זו?

בספר טוב ירושלים הביא שקבלה בידינו שהתפילה 
בכותל המערבי מתקבלת ברצון ואינה חוזרת ריקם, כי 
השכינה אינה זזה ממקומה. וצדיקים רבים היו מייעצים 
בעת צרה וחולי ללכת ולהתפלל ארבעים יום רצופים 
ליד הכותל המערבי. ומי שגר רחוק יכול לעשות כן אף 
על ידי שליח. ובשו”ת תשובות והנהגות )חלק ה’ סימן 
קס”ה( כתב שמי שגר רחוק יכול לעשות כן ארבעים 

יום בבית הכנסת שילך ארבעים יום רצופים לבית 
הכנסת ויתן משהו לצדקה ויאמר כל פעם שכשיעזור 
לו הקב”ה יאמר נשמת כל חי. עי’ כל זה בילקוט יוסף דיני 

ההנהגה בכותל המערבי )אות ג’(
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הנחל נובע

מאמינים ומנצחים!!!

מובא בגמרא )סוכה נב.( "שככל שהאדם גדול יותר 
מחברו אזי גם יצרו גדול יותר ממנו". פירוש הדברים 
שזה כנגד זה עשה ה', ושככל שהאדם עולה במעלות 
הקדושה אזי ניסיונות היצר הם גם יותר גדולים וחזקים, 
ולכן הקב"ה ככל שהביא על פרעה מכה שיש בה נס 
גדול יותר אז לאחר מכן היה צריך להקשות ולהכביד את 

ליבו ויצרו של פרעה יותר ממה שהיה 
לפני כן. ומשום כך גם הניסים 
היו לפי דרגתו של פרעה כפי 
שהיה באותה עת, לדוגמא האות 
של המטה שנהפך לנחש אז 
הייתה כפירתו ומחשבת הכוחי 
ועוצם ידי של פרעה חזקה. עד 
שהביא עליו ה' את מכת דם ורק 
אז הבין שה' הוא המלך, וכן על 

זה הדרך בכל המכות פרעה הכיר 
יותר ויותר את הבורא, ולכן יצרו גם גדל אתו ולא 

שלח את בני ישראל, אבל כל זה הדברים אמורים 
רק לגבי פרעה שהוא אינו יהודי, וכל מגמתו היא רק 
לכפור בה', ובדרך שאדם רוצה לילך מוליכין אותו, 
אבל בן ישראל אינו כן להפך כל רצונו הוא להתקרב 
לה', רק שיש לו מניעות ויצר הרע, ולכן הקב"ה מסייע 

לרוצים בתשובה. 

נמצא שהאדם בעצמו הוא זה שמגדיל ומגביר את 

כוח היצר הרע שלו בזה שהוא מנצחו ועומד בנסיונות, 
אבל עלינו לדעת שהקב"ה מסייע לאדם לעמוד מול 
היצר הרע החדש שהוא גדול מקודמו, וככל שהאדם 
מתחזק יותר אזי גם הסייעתא דשמיא שלו היא יותר, 

מדה כנגד מדה.

ובזה יובן ויתורץ מה שהקשו גדולי המפרשים על מה 
שהובא שם בגמרא  סוכה בתחילת 
העמוד: "דרש רבי יהודה לעתיד 
לבא יביא הקדוש ברוך את היצר 
הרע וישחט אותו בפני הצדיקים 
ובפני הרשעים, ולצדיקים היצר 
הרע נדמה כהר גבוה ולרשעים 
הוא נדמה כחוט השערה הללו 
בוכין והללו בוכין, צדיקים בוכין 
ואומרים היאך יכולנו לכבוש הר 
גבוה כזה, ורשעים בוכין ואומרים 

היאך לא יכולנו לכבוש את חוט השערה הזה".

והקשו הא כיצד יתכן שהיצר הרע לרשעים נדמה 
כחוט השערה ואילו הצדיקים הוא נדמה להם כהר, והרי 
יש לדעת מהו באמת היצר הרע חוט השערה או הר?

 אלא, על פי מה שביארנו בס"ד יובן העניין בפשיטות 
שבאמת היצר הרע הוא חוט השערה שאין בו כלום אלא 
אחיזת עינים ודמיון בעלמא, אך הצדיקים הם בעצמם 

על ידי שנצחו את יצרם הרע ועמדו בניסיונות אזי גרמו 
ליצרם לגדול ולהתעצם בבחינת מה שאמרו בגמרא 
"ככל שהאדם גדול יותר מחברו אזי גם יצרו גדול יותר 
ממנו" ולכן לצדיקים הוא נדמה כהר והם שמחים כיצד 
זכו לעמוד ולבקש מה' שיעזור להם לעמוד כנגדו 
ולהתחזק ולעשות את רצון ה', ולעומתם הרשעים 
שהתייאשו מלנסות לנצח את יצרם ואפילו לא זעקו 
על זה לקב"ה שיעזרם ויזכה אותם לעשות את רצון 
ה' ואפילו מיואשים כבר מהרצון, נמצא שהם מעולם 
לא נצחו את יצרם ומשום כך גם יצרם לא נעשה גדול 
אלא הוא נשאר כפי שהוא באמת חוט שערה ודמיון 
בעלמא, ומעתה על כל אדם מישראל להאמין ולדעת 
שה' מחכה לו שישוב אליו ויצעק אליו באמת, ועל ידי 
זה ה' יתברך יתן לו כוח להתחזק ולעמוד מול יצרו הרע 
, ולזכות לשמוח בעתיד יחד עם כל הצדיקים אכי"ר.

לעתיד לבא יביא 
הקדוש ברוך את 
היצר הרע וישחט 

אותו בפני הצדיקים 
ובפני הרשעים

פנינים חסידות ברסלב

נָהֲגוּ אַנַ"שׁ בִּימֵי הַשּׁוֹבָבִי"ם לָצוּם יוֹם אֶחָד מִימֵי 
הַשָּׁבוּעַ )ראה ליקו"ה יור"ד ח"א הל' גילוח ה, ח, 
)דף רמא.( ( וְרֻבָּם נָהֲגוּ לָצוּם בְּיוֹם ו' וְלִבְלִי לְהַשְׁלִים 
אֶת הַתַּעֲנִית, רַק לִטְעוֹם דְּבָר מָה בְּסוֹף הַיּוֹם, 
וְהָיוּ אוֹמְרִים: הַנְהָגוֹת אֵלּוּ הֵם רַק זִכָּרוֹן בְּעַלְמָא 
שֶׁצָּרִיךְ לַעֲשוֹתֹ תְּשׁוּבָה, וְאֵין זוֹ הַתְּשׁוּבָה בְּעַצְמָהּ, 
כִּי הַתְּשׁוּבָה בְּעַצְמָהּ זוֹ הַתְּשׁוּבָה הָאֲמִתִּית, כָּל 
אֶחָד וּתְשׁוּבָתוֹ. כַּאן בְּאֶרֶץ יִשְרָֹאֵל נוֹהֲגִים אַנַ"שׁ, 
לִבְלִי לֶאֱכלֹ דָּבָר מִן הַחַי בְּיוֹם אֶחָד מִימֵי הַשָּׁבוּעַ.  

)שיש"ק חלק ד(
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לקבל באהבה / חלק א'

החסיד ר' שמואל, מאנשי שלומו של הרה"ק רבי 
אהרון מקארלין זיע"א, היה אברך משי, תלמיד 
חכם וירא שמים. גם פרנסה טובה הייתה לו מחנות 
קטנה אותה ניהל בהצלחה מרובה וממנה כלכל את 
משפחתו ברוכת הילדים. אלא שדבר אחד העיב 
עליו. אשתו, שהייתה אשר חיל פעלתנית וחרוצה, 
הייתה גם קצרת רוח וחסרת סבלנות עד לאחת. 
היא ניהלה את משק הבית להפליא, דאגה לבעלה 
ולילדים לכל צרכיהם, הכינה ארוחות, דאגה לניקיון 
הבגדים והבית. אך כל זה היה יכול להתהפך ברגע 
אחד שבו מישהו עשה דבר מה שלא כרצונה או 
בניגוד לדעתה. השקט המבורך היה הופך לסערה 
ענקית. אז כמו הר געש פעיל  הייתה התפרצות 
ודי היה בכך שאחד מהילדים ישבור כוס או יהיה 

שותף במעשה קונדס ילדותי, 
כדי שתתמלא בחרון ובכעס 
למשך זמן. באותו זמן של כעס 
הייתה מאבדת את עשתונותיה. 
שופכת קיתונות בדברי בוז 
וזלזול על כל הסובבים אותה, 
בפגיעות  ומגדפת  מחרפת 
מעליבות ביותר, ואף מוציאה 

מילים לא ראויות מהפה בצורה 
שקשה לשמוע.

האישה עצמה, לאחר שהייתה נרגעת מכעסה, 
הייתה מצרה וכואבת על כל מה שאירע. הילדים 
המבוהלים היו נחבאים כדי שלא להיות נוכחים 
בזמנים אלו. והסובל הגדול מכולם היה ר' שמואל 
שלא ידע את נפשו מול אשתו וכעסה. ככל שניסה 
ר' שמואל לשדל את אשתו לשלוט ולרסן את כעסה 
הקשה, לא עלה בידו ולא כלום. אמנם, האישה 
הסכימה איתו בכל לב, אך מעבר לכך לא היה 

שום שינוי.

ר' שמואל האומלל היה נוהג לבכות את מר גורלו 
בפני רבו הרה"ק מקארלין ומבקש את ברכתו 
למנוחת הנפש ורפואת הדעת של אשתו. מספר 
היה ר' שמואל באזני רבו כי ב"ה חייו הולכים על מי 
מנוחות, הוא רווה נחת מילדיו, ואף פרנסה טובה 
וכלכלה יש לו בחסדי ה'. אלא שדבר זה מביאו ממש 
לבקש את נפשו למות, והוא מבקש את רבו שיפעל 
לו דבר ישועה ורחמים ויצילו מצרה צרורה זו. למרבה 
הפלא, היה הרה"ק מקארלין מקבל את דבריו, כאילו, 
בשוויון נפש. תמיד היה חוזר ואומר לו את אותו 

משפט: "עליך לקבל את היסורים באהבה". לדעת 
כי דין שמים הוא, ולקבל זאת ברצון. מעולם לא 
הסכים הרבי לברכו כי התופעה תחדל ותפסיק, אלא 
רק שיקבל את יסוריו באהבה. ביום מהימים אשתו 
של ר' שמואל כעסה והתפרצה בצורה מחרידה. ר' 
שמואל הרגיש כי באו מים עד נפש. אין הוא יכול 
עוד לשאת את התנהגות זו. ר' שמואל יצא מביתו 
ורץ לעבר בית רבו. באותם רגעים, כשהוא רצוץ 
ושבור, החליט ר' שמואל שהפעם הוא עומד לומר 
לרבו שאין הוא מסוגל לסבול יותר, ויהי מה. הוא 
חייב ישועה דחופה, כיון שאינו יכול להמשיך כך 
בחייו. אך נכנס ר' שמואל לביתו של הרבי, והנה 
הרה"ק מקארלין ניצב על דלת חדרו, כממתין הוא 
לו. הרבי פונה אל החסיד האומלל ואומר לו: "מבין 
ריסי עיניך ניכר שהחלטתך איתנה כי אין אתה מסוגל 
לסבול יותר". ר' שמואל מחוויר 
לחלוטין ומנענע ראשו בחיוב: 
"אכן, רבי, איני מסוגל יותר! 
איני יכול להמשיך כך! חיי אינם 
חיים! הרבי מקארלין, במבט 
לחסיד:  אומר  וחנון,  רחום 
"אם זו החלטתך, ניחא. מהיום 
והלאה לא תדע יותר מצרה זו, 
אך מקווה אנכי בשבילך שלא 
תתחרט על החלטה זו..." ר' שמואל נותר עומד 
נבוך על מקומו. אך הרבי נכנס חזרה לחדרו כשהוא 

סוגר אחריו את הדלת.

למרבה הפלא: הנס הגדול התממש. מאותו יום 
והלאה לא נשמע קול שוד ושבר בביתו של ר' 
שמואל. אשתו נרגעה לחלוטין, וגם דברים שהיו 
אמורים להכעיסה בצדק חלפו על פניה ברוגע 
בנעימות. פנים חדשות באו לביתו של ר' שמואל 
בהשקט ובטח. אין פרץ ואין יוצאת ואין צווחה בביתו.

לאחר תקופה התארגן ר' שמואל לנסיעה ליריד 
לצורך מסחרו. הכין לעצמו צידה לדרך, מאכלים 
לדרכו  ויצא  טובה  עגלה  שכר  חמים,  ובגדים 
כשבאמתחתו גנוז צרור הכסף. עם הגיעו לקיוב 
ביקש ר' שמואל שלא לבזבז זמן ופנה מיד אל השוק 
הגדול תוך כדי שהוא תפוס בהרהורים ומחשבות 
על שלל המוצרים שעליו לרכוש ולהביא לחנותו 
שבקארלין. בעודו מהלך, והנה חלף לידו גוי חסון 

שנתן בו מבט בוחן ושרק בהתפעלות רבה: 
הנה הוא! )המשך אי"ה בשבוע הבא(

בוודאי ראויים. אנחנו רואים את היופי של עם ישראל 
מתגלה בשיא תפארתו, אנחנו רואים את מסירות 
הנפש של עם ישראל, יהודים מוכנים למות בשביל 
עם ישראל. אף אחד לא מכריח אותם להישאר כאן 
בארץ תחת כל האיומים שסביבנו. אנחנו רואים את 

הצמא האדיר לאמונה וליהדות.

אז מה המסקנה? פשוט לצעוק לה'. לא להיחלש. 
דרך העולם היא שברגע הזעזוע כולם מתעוררים, 
אבל אחרי ש"מתרגלים" רחמנא לצלן, חוזרים 

לשגרה וגם "מתקררים" מהתפילות.

אסור לנו לתת לזה לקרות! זה לא ייתכן שנמשיך 
להשלים עם המצב שיש עוד ועוד הרוגים ופצועים 
ועוד ועוד סבל וצער לעם ישראל! צריכים לקום 

ולזעוק מעומקא דליבא.

אל תשכחו מה עברנו כאן ואל תשכחו מה אנחנו 
עוברים כבר אלפיים שנה. אנחנו רוצים קץ וסוף 
לכל הצרות לגמרי, תיקון מהשורש, סוף מוחלט 
לצרות הכלל והפרט, לצרות הגוף והנפש, לצרות 
של כל יהודי ויהודי. במילים אחרות: אנחנו רוצים 

גאולה שלימה!

כמו שה' שלח לנו את משה רבינו אז, כך אנחנו 
מחכים למשיח צדקנו, שהוא נשמת משה ראשי 
תיבות "מה שהיה הוא שיהיה". והדרך היא רק 

התפילה מכל הלב.

תפילה לעני כי יעטוף

וזה מה שנקרא "תפילה לעני כי יעטוף". שזהר 
הקדוש אומר שהתפילה של העני שמתפלל מתוך 
שברון לבבו, מקדימה ועוקפת את כל התפילות 
אפילו את תפילות הצדיקים, ואפילו את התפילות 
של משה ודוד, ואף אחד לא יכול לעצור אותה, 
והיא מגיעה ישירות עד כיסא הכבוד, וה' שומע 
אותה ובזכותה פותח את כל השערים ומעלה את 

כל התפילות עם אותה תפילה של העני.

ואומר הזהר שה' מסלק את הבית דין שלו ולא 
רוצה שאף אחד יפריע לו לשמוע את התפילות 
של העני, וה' לא בודק ולא מסתכל אם העני הזה 
ראוי או לא, ואם התפילה שלו ראויה או לא; ואפילו 
אם העני מתפלל בדרך של תרעומת וקטטה, ה' 
יתברך מצפה ומייחל לאותה התפילה ומקבל אותה.

יהודים יקרים, כבר בתחילת המלחמה אמרתי 
שעכשיו אסור לנו לוותר. אנחנו צריכים לבקש גאולה 
שלימה. אין שום חשבון. הולכים עד הסוף. כל עם 
ישראל ראויים לגאולה. וגם אם נראה לך חס ושלום 
שיש כאלה שכל כך רחוקים ולא ראויים – אל תעשה 
את החשבון הזה, ותלמד מהפרשה שלנו שבכוח 
התפילות ה' יכול לגאול אותנו גם אם איננו ראויים.

לכן כל עבודתינו היא פשוט לצעוק ולזעוק בשברון 
לב, כמה שיותר ובכל מקום, כל יהודי שמצטרף 
לתפילות ומרבה בתפילה מעומק הלב כעני ורש – יש 
לו חלק נכבד בקירוב ובזירוז הגאולה השלימה של 

כל עם ישראל במהרה בימינו, אמן.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרה"ק ר' אברהם הכהן 
מקאליסק זצוק"ל זיע"א
ד' שבט

הרה"ק ר' אברהם מקאליסק זיע"א נולד לאביו הרב 
רבי אלכסנדר זיע"א, כבר בצעירותו נודע כגאון גדול 

ונחשב לאחד מבכירי תלמידי הגר"א מוילנא זצוק"ל.

כשזרחה שמשה של החסידות הלך רבי אברהם לתהות 
אחר קנקנו של המגיד הגדול ממעזריטש זיע"א, ושם 
נהפך לאחד מתלמידיו, כשחזר לביתו ביקר אצל רבו 
הגר"א, כשנשאל על ידו, מה נתחדש לו במעזריטש, היתה 

תשובתו: כי שם ראה בחוש את ה"וחי 
בהם", ואילו תגובת רבו על התקרבותו 
לחסידות היתה: "ידוע ידעתי שרבים 
מגדולי הדור היו משתבחים בתלמיד 
כמותו, אמנם הנני בטוח שדג גדול 

כמותו, לא יאבד אפילו בים".

דביקותו  על  מעיד  אברהם  רבי 
אנוכי  "והנה  הגדול:  המגיד  ברבו 
ורעיי בהיותנו אצל אדמו"ר הרה"מ 

ממעזריטש נ"ע, היינו מסתפקים בדבר 
אחד זמן רב, כי אם לא באנו אלא לשמוע דיבור אחד 

זה דיינו. והיינו שומרים אותו בקדושה ובטהרה, עד עת 
בא דיבור שנית.

 רבדים, רבדים, הלכה ונשתלשלה עלייתם של שרפי 
מעלה לארץ ישראל, תלמידי הבעש"ט הק' והמגיד 
הגדול ממעזריטש זי"ע. ראשיתה בשנת תק"ד אשר 
בראשה ניצבו הרה"ק רבי נחמן מהורודנקה זי"ע נאמן 
ביתו ומחותנו של הבעש"ט, וסבו של רבינו ר' נחמן 
מברסלב זי''ע, והרה"ק רבי מנחם מנדל מפרימשליאן 
זי"ע ועוד מנינה של אותה שיירה היה כמאה וארבעים 

נפש רובם ספרדים ומיעוטם אשכנזים שנמנו בחלקם 
על נאמני החסידות. 

ברם העליה ההיסטורית המשמעותית היא זו של הרה"ק 
רבי מנחם מנדל מויטבסק זי"ע ועמיתו רבי אברהם 
קליסקאר זי"ע ואיתם הרה"ק רבי ישראל מפלוצק זי"ע 
ראשי אלפי ישראל בחירי תלמידיו של המגיד הגדול הרבי 
ר' בער ממעזריטש זי"ע, בראש ציבור גדול שמנה למעלה 
משלוש מאות נפשות. העליה ההמונית 
לארץ ישראל היתה בה' אלול תקל"ז. 

לאחר הסתלקות המגיד בי"ט כסלו 
תקל"ג, דבקה נפש רבי אברהם בנפש 
הרה"ק ר' מנחם מענדל מויטבסק זי"ע, 
בד בבד עם הערצת רבו מוויטבסק 
אליו שהיתה מופלאה ביותר וכעדות 
הירש  צבי  רבי  הרה"צ  תלמידם 
הארקער זצ"ל "כאשר סיפרו לי אנ"ש 
שבאו משם ואמרו שבימי החולי אמר 
כמה פעמים "קראו לאדמו"ר מו"ה ר' אברהם הכהן 
אשר אהבתו היה ממש נפש בנפש".  כאשר נסתלק 
רבן של ישראל מויטבסק בא' אייר תקמ"ח, הוכתר רבינו 
למלאות מקומו ובאגרת הגה"ק רבי שניאור זלמן מלאדי 
זי"ע לנחם את "יושבי ארץ הקודש וכל אנשי שלומינו" 
מזכיר הוא בהערצה את "הרב הקודש אדמו"ר מו"ה ר' 
אברהם הכהן הגדול שיחי', הממלא מקום קדושת רבינו 
הקדוש זללה"ה בחכמה וביראה" וכן באגרתו להרבי ר' 
מנחם נחום מטשרנוביל זי"ע בעל "מאור עינים" קורא 
הוא לחזק את יושבי ארץ הקודש:"ומלכם בראשם הרב 

הכהן הגדול מאחיו מו"ה ר' אברהם". 

כשביקר רבינו רבי נחמן מברסלב שלח אליו הרה"ק 
ר' אברהם קליסקר,  שיבוא לבקרו. ומיד הלך רבינו 
לבקרו, וקבלו בכבוד גדול מאד מאד ובאהבה יתרה 
ובחבה גדולה מאד מאד. וגודל האהבה והחיבוב שהיה 
להרב הקדוש מורנו הרב אברהם קליסקר עם כבוד 
רבנו הקדוש, אי אפשר לבאר ולספר, ובקשו שיתאכסן 
אצלו, והסכים רבינו להתאכסן בביתו על שבת אחת, 
ורבינו ז"ל התפעל מאוד מהדברי תורה שלו ומהעבודת 
השי"ת שלו שהיתה בהתלהבות גדול מאוד, והיה משבח 
רבינו ז"ל את רבי אברהם עד שאמר עליו, שאין עוד 

כדוגמת רבי אברהם, ואמר רבינו בזה הלשון: 
"הלא ראיתי כמה צדיקים, אבל שלמות הוא 
רק אצל הצדיק הקדוש רבי אברהם זי"ע".. 

)שבחי הר"ן י"ח(

רבי אברהם נסתלק בעיה"ק טבריה 
בד' בשבט תק"ע, מקום קבורתו ידוע 
למקום פועל ישועות, וכמו שהעידו עליו 
חכמי טבריה: "רוח אפינו קדוש, אחד היה 
אברהם מרנא ורבנא אשר תחת כל השמים 

ישרהו, ואורו על כנפי ארץ, האירו 
ברקיו תבל ומלואו מבין בדורו, 
כדאי הוא אברהם להגן על עלמא 

בזכותו חסד לאברהם אשר החסד 
מתגלגל על ידו"

עלינו  תגן  זכותו 
אכי"ר.

אלולי ה' עוזרו לא יכול לו.

במהלך החודשים בהם אנחנו מדברים אודות חשיבות 
הכנסת שבת מוקדם ורגוע הזכרנו הרבה עצות, אמרות, 
סיפורים שיעזרו לנו להמחיש את חשיבות הדבר. אך 

דבר אחד חשוב אנחנו צריכים לדעת, 
והוא חשוב לא פחות:

וזה  אלולי ה' עוזרו לא יכול לו! 
מאוד  רוצות  אנחנו  משמעי,  חד 
משתדלות, מכינות עוגות במשך 
השבוע, הכל! ובלבד שנצליח להכניס 
שבת מוקדם, אבל לעיתים קרובות 
קורה שנולדת איזו בעיה חדשה או 
מטלה חדשה חצי שעה לפני הדלקת 

נרות.

בדיוק  צריכות וזה  אנחנו  בו  הרגע 
 - ם י נ פ ה גם ל וכך  בחיים  דבר  בכל 
ם  י נ י י נ ע רוחניים אנחנו חייבות סיוע ב

מלמעלה!

ולא משנה 
מה נעשה 
ה  מ כ ו
ל  ע פ נ

בהכנות- בסופו של דבר, תפילה היא חובה! זה מה 
שמבטיח את הסיוע שלך מלמעלה.

ואנחנו יודעים מה עובר לך בראש- איך אני יזכור 
את זה, אני כל הזמן בלחץ מהאין ספור סיבות, אין לי 

זמן לכלום, אפילו לא לגרד בראש...

תמיד אנחנו כאן כדי לתת לך עיצות 
שפויות ומעשיות:

א. את מצוות "שמור וזכור" ניתן 
לקיים כבר מיום ראשון, בע"ה עוד 
נרחיב על כך. אך, חשוב שתדעי 
שאצל אישה ההתבודדות ותפילה 
אישית מן הלב יכולה להיות גם בתוך 
ערימות כביסה, באמצע החביתה 

לילד או ארוחת הצהרים ביום שישי.

ב. תוסיפי כמה מילות תפילה למעשים שאת גם ככה 
עושה במהלך היום- אם את אומרת על כל דבר שאת 
מכינה- "לכבוד שבת קודש" תרגילי את עצמך להוסיף 
תפילונת קצרה עבור כניסת שבת בזמן. התיישבת ביום 
שישי לברך על המחיה על ארוחת המזונות הזריזה 
שלך, שוב זה זמן מעולה לרגע של ריכוז בתפילה לה' 

שיצליח לך היום להכניס שבת מוקדם. 

בברכת שבת שלום ומבורך.

הלכות שבתמוסיף והולך
הלכות הדלקת הנר

ילדה קטנה אינה צריכה להדליק נרות ולכן 
אין ללמדה להדליק בברכה, וכן נערות שגרות 
אצל הוריהן פטורות מהדלקת נרות שבת, אמנם 
אם הנערה מתארחת במקום שלא מדליקים 
שם נרות, או שמתגוררת בפנימיה הרי היא 
מחויבת בהדלקת נרות בברכה, ואחת הבנות 

מהחדר תדליק עבור כולן.

כשמתארחים בשבת ומיחדים להם חדר נפרד 
יכולים להדליק בברכה בחדר הפרטי שיחדו להם, 
ולמנהג בנות ספרד לא תברך היכן שמדליקה 
בעלת הבית ובני אשכנז נהגו להדליק באותו חדר 
עם בעלת הבית. ואם מתארחים רק לסעודת 
שבת - ידליקו בבית נרות או שמן שידלק למשך 

זמן רב, עד שיחזרו לביתה ויהנו מאור הנרות.
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חיים של הודיה

הסיפור של בעלי, התחיל לפני שנתיים, כשהוא קם בבוקר וראה שלפוחית מפתיעה 
על הרגל. הסתכלנו בדאגה על הרגל שלו, השווינו בין שני הרגליים ופנינו מודאגים 
לרופא המשפחה. הרופא לא בזבז זמן, ושלח אותנו בדחיפות לסדרת צילומים 
ובדיקות, כולל הפניה לבדיקת ביופסיה מהירה. והתוצאות שקבלו, הדאיגו גם אותו. 

בעלי אובחן כחולה בסרטן ברגל, מסוג סרקומה. מדובר בסרטן פחות נפוץ 
והתחלנו לחפש לו את הטיפול הטוב ביותר.

התקופה הזו לא קלה, שאף אחד לא יעבור אותה, עוברים בין רופא לרופא, 
מתייעצים, שוקלים, מתלבטים , מחפשים את הטיפול שיבטיח לו את מירב אחוזי 
ההצלחה. יום אחד, בין הריצות, הרגשתי שאני זקוקה לאוזן קשבת והרמתי טלפון 
לחברתי, בכיתי שסיפרתי לה על האבחון הקשה ועל הדאגה שלי מה יקרה לבעלי.

כך, מעת לעת היינו משוחחות, כשחברתי משתדלת לתמוך בי, לחזק אותי 
באמונה ובביטחון כי בעלי ישוב לאיתנו. יום אחד, היא מתקשרת אלי ובפיה דברי 
חיזוק מיוחדים, היא סיפרה לי שקראה בספר 
״שעריו בתודה״ על סגולה נפלאה - להבטיח 
כבר בעת עכשיו, כשאנחנו בתוך הקושי 
בטוחים  אנחנו  כי  והכאב,  והטיפולים 
בישועתו של הבורא ונערוך סעודת הודיה 

גדולה כשבעלי ״יהיה נקי״

ביקשתי ממנה את המספר של הפצת 
הספר, רכשתי 50 ספרים ושמרתי אותם 
בחדרי כמתנה לכל המשתתפים בסעודת 
ההודיה שנעשה לאחר שיתרפא, בעזרת 
השם. בינתיים, החלטתי לקרוא מדי יום 
בספר ולהתחזק באמונה, ביטחון והודיה 
על הטוב שאופף אותנו, גם בתקופה הזו.

אני חייבת לציין שבזכות הספר, הצלחתי 
לראות את הניסים הקטנים והגדולים, דווקא 
בתוך כל החושך האיום הזה והצלחתי לראות 

שולח לנו גם בתקופה הזו, התחלתי לפרסם את העצות את הטוב שה׳ 
הנפלאות המובאות בספר בין חברות. מעגל הפרסום הלך והתרחב וב"ה רבות 

זכו להיחשף לעצות הנפלאות ולהתחזק. השתנו לי החיים.

מתוך החושך הכי גדול, גיליתי את האור. מצאתי את הקדוש ברוך הוא בכל פרט 
בחיים והרגשתי שהוא יושיע אותנו ואנחנו נודה באור עצום.

***

חלפה פחות משנה, זכינו לחגוג סעודת הודיה, בעלי נקי.  ואני זכיתי בבעל בריא 
ובחיים חדשים. חיים של המאמין והמודה.

והספרים שישבו אצלי חיכו גם הם לרגע בו נוכל לחלק אותם, ולחזק עוד ועוד 
אנשים, זכינו!!

יותר מלקפוץ לאש

איזה מעשה גדול יותר, לקפוץ לתוך כבשן של אש או פשוט לשתוק, 
"לסתום את הפה"? לכאורה ברור ששום דבר לא ישווה ואפילו לא 

יתקרב למסירות נפש כפשוטה.

אבל, אנחנו רואים דבר מפתיע מאוד. בפרשה שלנו, במכת צפרדע, 
אנחנו קוראים על הצפרדעים, שנכנסו לתוך העיסות ולתוך התנורים 
ולתוך מעי המצרים. זו מסירות נפש של ממש. עם כל זאת אנחנו 

לא רואים שכר מיוחד שהובטח לצפרדעים על כך.

לעומת זאת, בפרשה הבאה הכלבים מקיימים את הבטחת ה' "לכל 
בני ישראל לא יחרץ כלב לשונו", והם זוכים לשכר גדול שנצטווינו 
בתורה "לכלב תשליכון אותו", ארוחות בשר דשן חינם לדורי דורות, 

בעבור שתיקתם בלבד.

איך אפשר להבין את הפער העצום בין המעשים לבין שכרם?

אלא מלמדת אותנו התורה הקדושה, שמסירות הנפש הגדולה 
ביותר היא ללכת נגד הטבע, נגד המידות הרעות. בשביל כלב לשתוק 

זה יותר מאשר בשביל הצפרדע לקפוץ לאש.

לכן אם יהודי אחד עושה מסירות נפש גדולה, אבל הוא לא עושה 
בהיפך  שהם  דברים 
גמור מהטבע שלו, זה 
מיהודי  פחות  נחשב 
שעושה מעשה קטן, 
שבירת  בו  יש  אבל 
לא  הפנימי.  הטבע 
לנו  אומרים  לחינם 
העולם  שכל  חז"ל 
עומד על מי שבולם 
מריבה.  בשעת  פיו 
זה יותר קשה מאשר 
כבשן  לתוך  לקפוץ 

האש!

ויש לנו כאן גם מסר 
מקומי וגם מסר כללי. 
הוא  המקומי  המסר 
השתיקה:  במעלת 
ה  הי י שכר  כמה 
לאדם שיזכה לשמור 
את הפה ולא להעיר 
ולא  לאשתו הערות, 
לגעור בילדים בשעת 

כעס, ולא להגיד את הלשון הרע ש"עומד לו על קצה הלשון". והוא 
בוודאי יזכה לדברי הגר"א שאומר שכל רגע ורגע שאדם חוסם פיו, 

זוכה לאור הגנוז שאין כל מלאך וברייה יכולין לשער".

ויש כאן גם מסר כללי, אל תיפול בדעתך שאתה רואה שאתה זוכה 
לדברים "קטנים" בשמירת העיניים או בהתגברות על הכעס, כי כל 
דבר קטן וכל תנועה קטנה שאתה עושה נגד היצר הרע המיוחד 
שלך, ונגד המידות הרעות הטבועות בך – שווה הרבה יותר מעבודות 
"גדולות" ודברים שנראים הרבה יותר מרשימים ולכאורה יש בהם 

הרבה יותר מסירות נפש.

חזק ואמץ ושבת שלום.

מצוי ומשגיח
סיפורי השגחה פרטית

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, ומלא ישועות אצלכם בבית

02-5308000 | 052-6672221

תתארגנו, אנחנו מגיעים עד אליכם!
רוצים חיזוק אצלכם בשכונה? או אפילו חיזוק עם קומץ שכנים?

אנחנו כאן! 02-5308000 | 052-6672221
)*מגיעים לדרום ולצפון(
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בטח באחד ואל תפחד

כל יהודי , וכמובן כל ילד יהודי, צריך שכל בטחונו יהיה אך ורק בהקדוש ברוך הוא ולא בשום דבר 
זולתו, לדוגמא: אם ילד רוצה להיכנס למקום מסויים ויש שם שומר שלא נותן להיכנס, הוא מייד 
מתחיל לחשוב איך לשחד את אותו שומר או לחילופין איך לעקוף אותו מימין או משמאל. ואם זה 
לא הולך אז מנסה הילד לחנף לאותו שומר. אך במקום לנסות לדבר עם השומר, תדבר עם האחראי 

עליו, בורא העולם שהוא יכול לתת בליבו לשנות את דעתו.

ואמת היא שככל שיותר תאמין שהכל תלוי בשומר ככה ה' יקשיח את ליבו. אבל אם אתה חושב 
שאין עוד מלבדו וה' הוא היחיד שקובע אם ייכנס או לא, ואם השומר לא מוכן לתת לו להיכנס כנראה 
שזהו רצון ה' יתברך, ואם ה' לא רוצה להכניס אותו אז גם הוא לא רוצה, כלומר אותו ילד מבטל את 
הרצון שלו כלפי הרצון של ה' יתברך. וזה עיקר העניין בכל ניסיון, שתדע שכל הכוחות בעולם מונעים 
מהכח של ה' יתברך, ואם כך הרווח כולו שלך, כי זה המתכון הטוב ביותר לשמירה עליונה, 

גם אם זה נגד המציאות ונגד ההיגיון.

בשבוע הבא בעזרת ה', נסיים את המדור החביב והחשוב הזה של אמונה לבן של מלך 
ונוסיף תפילה שכל ילד ומבוגר בעולם יכול להתפלל.

זוכה פרשת ויגש: נתנאל לוי, בת ים.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

תשובה: הנהר השני בגודלו בעולם- נהר הנילוס, או בשמו המקראי-
"היאור" הממוקם במצרים, עובר דרך סודן וממשיך אף לאוגנדה.
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חזרה לשיגרה, פרק א' 

הורים יקרים, אנו נמצאים בתקופת מלחמה. או יותר 
מדוייק, בשגרת מלחמה. דיברנו רבות על חשיבות 
השיגרה בתהליך החינוכי בבית ועלינו להשקיע מחשבה 
ותכנון בביצועו בפועל, במיוחד בימים אלו. רבים מאיתנו, 
מקדישים מחשבה מרובה לתכנונו ועיצובו הפיסי של 
הבית ואנו רואים בכך דבר מובן מאליו. אנו משקיעים 
דמים תרתי משמע, על מנת לשוות לבית צורה, 
סדר ואסטטיקה. מידי מספר חודשים, אנו מחליפים 
את מיקומם של הרהיטים או קונים ריהוט נוסף וזה 
טבעי ונורמאלי לחלוטין. לעומת זאת, מעטים מאיתנו 
שמקדישים מחשבה לעיצובו הפנימי האמיתי של הבית.
בית, לא מסתכם רק בקירות צבועים בצבע שמנת או 

מרוצף באריחי גרניט פורצלן. הבית האמיתי, הוא 
הדיירים שגרים בו. "אווירת הבית" מקרינה 

הדיירים  של  אישיותם  את  ומעצבת 
ובמיוחד את אישיותם של הילדים. על 
נושא "אווירת הבית" בחינוך הילדים, 
דהיינו יצירת תנאים נאותים כמו: 

התנהגות כל אחד מההורים בדרך 
ארץ, יחסי הורים תקינים, שלום-בית וכדו' 

נדרש לעבוד, כעבודה זוגית, במקביל לעבודה 
עם הילדים. בסדרת המאמרים הנוכחית "חזרה 

לשיגרה" ברצוני להעלות נושא חשוב וחיוני בחינוך-
ילדים והוא: החינוך לשיגרה בריאה, שהוא החינוך: 

לחיים בתוך מסגרת, גבולות וחוקים.

הגנה ובטחון 

ילדים מטבעם זקוקים ל"מסגרת" ואפילו מאוד 
אוהבים אותה, ובמיוחד בימים אלו, אם-כן מדוע הם 
נוטים לפרוץ אותה?! ידוע שמסגרת החוקים והגבולות 
של הבית, מקנים לילד הגנה ובטחון. האם יעלה על 
הדעת שהילד מצפצף ועובר על חוקי הבית בכדי 
להרגיש "לא מוגן"?! לכולנו ברור כי ילד חסר גבולות, 
אינו ילד "מוערך" במיוחד, אם-כן מדוע הוא ממשיך 
לסבול. על שאלות אלו ואחרות, נשתדל בע"ה לתת 

מענה בסדרה זו.

המסגרת הראשונה של הילד היא "הבית". 

הבית, מספק לילד מקור של יחס, חום ואהבה. 
הבית מספק לילד הגנה ובטחון, שלהם הוא זקוק 

כמו אויר לנשימה. בשביל ילד, "הבית" הוא כל עולמו 
וכל תנודה במסגרת הבית, גורמת לתנודות נפשיות 
המערערות את בטחונו ואת תחושת המוגנות שלו. 
לא רק מעברים ותנודות נפשיות, משפיעות על הילד, 
אלא אפילו מעברים ותנודות כמו "מעבר דירה" מערער 
את היציבות הנפשית של הילד. הילד רואה את הוריו 
מרוקנים את ארון הבגדים שלו ומוציאים את בגדיו 
לתוך ארגזים, מבחינתו משהו כאן מתרחש, משתנה, 
זה כבר לא מה שהיה. ה"לא נודע" מפחיד מאוד את 

הילד והוא חושש מפניו. 

פעמים וזו הסיבה לטענת מורים על ילד חלמן או 
רחפן בכיתה: "הוא כל הזמן חולם ובוהה" מה הסיבה?! 
פעמים והסיבה היא חוסר יציבות בבית, מכל מיני סיבות: 
מתחים בין ההורים, מתחים בין האחים, מתחים 

על רקע כלכלי או בריאותי וכדו'. 

בימינו משתמשים בשם "בית" כשם 
נרדף ליציבות וקביעות.

שומרים על הבית

לכל בית ישנה מעטפת של קירות, 
בלעדיה יהיה קשה מאוד לגור בבית. 
דיירי הבית יהיו חשופים לכל מיני פגעים 
רעים: בקיץ השמש תקפח על ראשיהם ובחורף 
הממטרים ירטיבו את גופם. הקיר הנפשי של הבית 
שלנו, הוא "המסגרת". מסגרת פירושה- מערכת חוקים 
וכללים ברורה ומוסכמת על כל דיירי הבית. לא רק 
דיירי הבית, זקוקים למסגרת וחוקים, אלא לכל חברה 
נורמאלית, ישנה מערכת כללים וחוּקִים והיא אפילו 
מממנת שופטים ושוטרים בכדי שהאנשים יקיימו את 
החוקים שנקבעו, וסרבני החוק נענשים ע"י הממונים 
לכך. מדוע אנו נדרשים למערכת החוק והמשטר?! 
כי אלמלא הם, תהיה אָנְדַרְלָמוּסְיָה ואיש הישר בעיניו 
יעשה. כמאמר הגמרא: "מַה דָּגִים שְׁבַּיָם כָּל הַגָּדוֹל 
מְחֲבֵירוֹ בּוֹלֵעַ אֶת חֲבֵירוֹ אַף בְּנֵי אָדָם אִלְמָלֵא מוֹרָאָהּ 
שֶׁל מַלְכוּת כָּל הַגָּדוֹל מְחֲבֵירוֹ בּוֹלֵעַ אֶת חֲבֵירוֹ. וְהָיִינוּ 
דְתְנַן רַבִּי חַנִינָא סְגַן הַכּהֲֹנִים אוֹמֵר הֱוֵי מִתְפַּלֵּל בִּשְׁלוֹמָהּ 
שֶׁל מַלְכוּת שֶׁאִלְמָלֵא מוֹרָאָהּ שֶׁל מַלְכוּת אִישׁ אֶת רֵעֵהוּ 
חַיִּים בְּלָעוֹ" )מסכת ע"ז דף ד/א( הורים הדואגים לחינוך 
ילדיהם, הם הורים שקובעים בביתם "מסגרת" שאוגדת 
בתוכה את "חוקי הבית" דהיינו מה מותר ומה אסור 
לעשות בבית שלנו. המסגרת, היא הקיום של המערכת 

החינוכית ובלעדיה כמעט ואי אפשר להצליח בחינוך 
הילדים. בתוך המסגרת נמצאים החוקים שקבעו ההורים 
וכולם חייבים לקיים אותם על מנת "לשמור על הבית". 

מהי מסגרת

כאשר אנחנו מדברים על מסגרת, אנחנו מתכוונים 
ל"מערכת חוקים וגבולות" שקובעים ההורים לילדים 
בכדי שיהיה סדר ומשמעת בבית. לדוגמא: חוקי 
זמן, כמו: זמן שינה, זמן השכמה, זמן היציאה לבית 
הספר, זמן למשחק, זמני הארוחות, זמן הכנת שעורי 
בית, זמן חזרה מפעילות ועוד. או חוקי סדר, כמו: 
התארגנות וניקיון, סידור המיטה לאחר השינה, עזרה 
בניקיונות וסידור הבית, התנהגות ליד שולחן האוכל, 
איסוף המשחקים ועוד.  יש גם חוקים למשחק, או איך 
מתנהגים בשעת מריבה, בחוסר הסכמה, בשעת כעס, 

כיצד מדברים עם ההורים ועוד ועוד. 

מה החידוש?

בוודאי תסכימו איתי שאין כאן שום חידוש חינוכי 
ובכל בית נמצאים חוקים מעין אלו.  בכל בית, ההורים 
קובעים מה מותר ומה אסור וכיצד הם רוצים שהילדים 
יתנהגו. אך הבעיה היא, שאנו רואים שאף על פי שקבענו 
בבית כללים ואפילו ניסינו שיטות רבות בכדי לאכוף 
אותם, לצערנו עדיין הם לא מיושמים ע"י הילדים, ואם 
כן מהי הסיבה לכך?! זו בדיוק מטרת סדרת המאמרים 
הנוכחית: לשוות לרעיון המסגרת בבית תפיסות ורעיונות 
חדשים בכדי לגרום לילד לרצות את המסגרת וליישמה 
באהבה בבחינת- "חוק וזמן נתן להם שלא ישנו את 

תפקידם" בעיתות שלום ובמיוחד בעיתות מלחמה.

בדיחות הדעת

רב ידוע נפטר והגיע לגן עדן. להפתעתו ראה 
נהג מונית יושב במקום מכובד משלו. "אני לא מבין 
זאת", פנה אל אחד המלאכים, "את כל חיי הקדשתי 
לקהילתי ולעבודת הבורא, ונהג המונית מקבל מקום 

מכובד יותר?!"
אנו מתגמלים לפי תוצאות", ענה המלאך, "האם 

בכל פעם שנשאת דרשה כולם הקשיבו לך?"
"היו מקרים שמישהו בקהל נרדם", הודה הרב.

אצל נהג המונית הזה לא רק שהנוסעים לא נרדמו", 
מספר המלאך בהתרגשות, "אלא הם גם התפללו 

במשך כל הנסיעה.!
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